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بهترین روشهای مقابله با معضل بدحجابی و بیحجابی

اساس اسلام سعادت و نجات آدمی است و باورهای دینی و احکام اخلاقی و فقهی مربوط به پوشش زن نیز با این

فلسفه و حکمت حکیمانه صادر شده است.

اساس اسلام سعادت و نجات آدمی است و باورهای دینی و احکام اخلاقی و فقهی مربوط به پوشش زن نیز با این فلسفه و
حکمت حکیمانه صادر شده است.

زن با رعایت حجاب اسلامی، به تهذیب و تزکیه نفس و ملکات نفسانی پرداخته و قرب الهی را فراهم ساخته و زمینه رشد
معنوی مردان را هم در اثر حفظ نگاه فراهم میکند.

حجاب از کارکرد اجتماعی نیز برخوردار است، غرایز و التهاب جسمی و معاشرتهای بی بندوبار را کنترل و بر تحکیم نظام
خانواده افزوده و از انحلال کانون محکم زناشویی جلوگیری و امنیت اجتماعی را فراهم میکند.

حجاب و پوشش اسلامی و به تبع آن، حفظ نظام خانواده نیز از آن رو ارزش دارند که تامین کننده سعادت آدمی و منشاء قرب
الهی هستند.

با توجه به تاکید اسلام بر ضرورت توجه به موضوع عفاف و حجاب و اینکه چه راههایی میتوان برای مقابله با بدحجابی و
بیحجابی به کار برد، خبرنگار دین و اندیشه خبرگزاری دانشجویان ایران(ایسنا)، با تعدادی از کارشناسان و فعالان دینی و

مذهبی گفتوگو کرده که مشروح این گفتوگوها در زیر میآید.

برخورد صرفا پلیسی با مقوله فرهنگ جوابگو نیست

حجتالاسلام والمسلمین محمدابراهیم سراج، مسئول نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه آزاد رودهن، با بیان اینکه «همه
عقلای جامعه میدانند در خصوص موارد فرهنگی برخورد صرفا پلیسی جواب نمیدهد» اظهار کرد: برخورد صرفا پلیسی با مقوله
فرهنگ نه تنها کار را درست نمیکند بلکه سبب میشود ناهنجاریها به لایههای پنهان جامعه بروند و این زخمهای پنهان

بالاخره یک زمانی سر باز میکند و کل جامعه را فرا میگیرد.

وی ادامه داد: نباید در رابطه با مسائل فرهنگی در بین مردم ترس ایجاد کرد، باید در این رابطه یک رفتار معقول و متعارفی
برنامههایی تهیه شود و در اختیار ابزارهای دیگری استفاده شود؛ مثلا  از  باید برای حل مشکلات فرهنگی  داشته باشیم. 
شبکههای اجتماعی قرار گیرد و به مردم آموزش داده شود که بد حجابی و یا سایر رفتارهای نادرست فرهنگی، چه آسیبی به

خانواده و معنویت جامعه میزند و آنها باید در قبال این آسیبها پاسخگو باشند.

مسئول نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه آزاد رودهن ادامه داد: آن رفتاری که میتواند معضلات فرهنگی را از بین ببرد کار
فرهنگی است نخبگان و هنرمندان، علما، حوزویان و دانشگاهیان همه باید در تولید برنامههای صحیح فرهنگی کمک کنند و به
مردم مسائل فرهنگی را آموزش دهند. امر به معروف و نهی از منکر را باید به روش درست در جامعه پیاده کنیم نه این که این

مقوله هم در قالب برخوردهای چکشی قرار بگیرد.

سراج گفت: اگر فردی نمیتواند به اعصاب خود مسلط باشد نباید امر به معروف و نهی از منکر کند چرا که بدتر مرتکب حرام
شده و با مردم درگیر میشود.

کارهای سختافزاری برای مقابله با بیحجابی کماثر است

حجتالاسلام والمسلمین مجتبی کلباسی، قائم مقام پیشین ستاد اقامه نماز نیز ، با بیان اینکه «شکی نیست که رفتارهای
اجتماعی ریشه در فرهنگ و پایههای فکری و اعتقادی مردم یک جامعه دارد» اظهار کرد: متاسفانه تبلیغات و ارائه سبکهای

زندگی غربی از طریق فیلمها، فضای مجازی و حتی در صدا و سیما، بدحجابی را تشدید میکند.

وی گفت: برای رفع بدحجابی و بی حجابی کارهای مقطعی و کوچک پاسخگو نیست ما در این رابطه باید یک افق 10 تا 20
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ساله را تعیین کنیم و بر اساس آن پیش برویم.

قائم مقام پیشین ستاد اقامه نماز تاکید کرد: در مسئله حجاب ما وارد یک جنگ تبلیغاتی شدهایم و کسی در این جنگ پیروز
است که بتواند سبک خود را هنرمندانهتر ارائه بدهد. کارهای سختافزاری در این عرصه بسیار کم اثر است و به ویژه که اگر این

کارها ناشیانه باشد در اجرا افراد جامعه را دچار التهاب میکند.

کلباسی عنوان کرد: مسئله حجاب کار فرهنگی است که زمانبر و نیازمند وقت و کار زیاد و هزینه است. برای حل این مشکل
باید یک برنامه ریزی عظیم فرهنگی داشته باشیم و از مدارس ابتدایی، دبیرستان و دانشگاهها باید کار را آغاز کنیم و همچنین

رسانههای ما هم باید عالمانه وارد این موضوع شوند.

وی گفت: پس از اینکه در عرصه فرهنگ موفقیتهایی کسب کردیم و افرادی بودند که قوانین را رعایت نکردند آن زمان
میتوان برای برخورد با برخی از ناهنجاریها قانونی داشته باشیم و این برخورد در یک مقطعی ضروری است.

قائم مقام پیشین ستاد اقامه نماز ادامه داد: با تذکر و جریمه مداوم بدون انجام کار فرهنگی مسئله بدحجابی نه تنها حل
نمیشود حتی تشدید نیز میشود. ما با رفتار ظاهری نمیتوانیم در وجود انسانها نقشی ایجاد کنیم. کارهای فرهنگی باید

اساسی باشد نه اینکه بدون هیچ مبنا و ریشهای یک برنامهای در عرصه فرهنگ ارائه بدهیم که هرگز کارآمد نباشد.

سارقان عفت خانوادهها باید مؤاخذه شوند

حجتالاسلام والمسلمین محمدصادق جعفری، قائم مقام بنیاد فرهنگی مهدی موعود(عج) نیز در گفتوگو با ایسنا، با بیان
اینکه «هرگز در مقوله حجاب نمیتوان بحث فرهنگی آن را نفی کرد و نادیده گرفت» اظهار کرد: لازم است که اربابان فرهنگی
مثل صدا و سیما، حوزههای علمیه، دانشگاهها و حوزههایی که به نوعی با امنیت اجتماعی و خانواده در ارتباط هستند به

موضوع حجاب بپردازند.

وی یادآور شد: ما زمانی که میخواستیم موضوع بستن کمربند ایمنی را به صورت یک فرهنگ در جامعه در بیاوریم، کارهای
فرهنگی مناسبی صورت گرفت و بعد از اقدامات فرهنگی بحث توبیخی نیز اجرا شد. ساعتها انیمیشن و برنامه ساخته و از
رسانه ملی پخش شد. شاید از ابتدا برخی افراد بستن کمربند ایمنی را ضروری نمیدانستند و یا به نوعی بستن آن را مسخره

میکردند. اما اکنون به صورت یک فرهنگ در آمده است و نبستن آن جزء بی فرهنگی محسوب میشود.

قائم مقام بنیاد فرهنگی مهدی موعود (عج) ادامه داد: در این موضوع در کنار کار فرهنگی عواملی همچون جریمه را نیز در نظر
گرفتیم و همین امر سبب شد که فرهنگ سازی مناسبی صورت بگیرد.

وی با طرح این سوال که جایگاه حجاب و عفاف در جامعه ما کجاست؟ ما چقدر در این عرصه فعالیت فرهنگی داشتهایم؟ گفت:
حتی یک انیمیشن هم ساخته نشده است که در رابطه با معضل بدحجابی باشد.

قائم مقام بنیاد فرهنگی مهدی موعود (عج) یادآور شد: همانگونه که در قانون باید با معضلی همچون اختلاس برخورد جدی
صورت بگیرد اگر کسی هم در حوزه خانواده سبب شد که عفت و حجاب زیر سوال برود باید با آن فرد برخورد صورت بگیرد.

همانگونه که سارقان اجتماع باید مؤاخذه شوند سارقان عفت خانوادهها نیز باید مؤاخذه شوند.

جعفری ادامه داد: منکرات اجتماعی هیچ ربطی به همدیگر ندارد و ما باید برای هر معضلی فکری داشته باشیم. نمیتوان گفت
چون یک سری از مسائل در جامعه ما به درستی انجام نمیشود باید به مقوله عفاف و حجاب هم بی اهمیت باشیم. اینکه ما

بخواهیم هر قسمتی را درست کنیم یک عده داد و فریاد بزنند هرگز نمیتوانیم کاری از پیش ببریم.

وی تاکید کرد: ما در حوزه فرهنگ و اموری مثل عفاف و حجاب باید یک نقشه جامع داشته باشیم و در این نقشه باید تمام
وظایف و جایگاههای حوزهها و مراکز فرهنگی، امنیتی، نیروی انتظامی و ... تعیین شود و به نوعی با قاعده جلو برویم نه اینکه

در هر دوره یک مسئولی بیاید نظری بدهد و پس از رفتن او فرد دیگری اقدامی در این عرصه انجام ندهد.

وی یادآور شد: برای رفع معضل بدحجابی باید افراد جامعه هر کدام برای خود یک حریم و حرمتی قائل باشند تا پیام این حریم
و حرمت هم به سایرین برسد. وقتی یک جامعهای ناسالم باشد هیچ یک از اعضای آن جامعه نمیتوانند به درستی زندگی کنند

و خطر یک جامعه ناسالم برای همه افراد آن جامعه است.
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قائم مقام بنیاد فرهنگی مهدی موعود (عج) تاکید کرد: وقتی خانمی حجاب خود را رعایت نمیکند به نوعی سایر افراد جامعه را
هم به سمت خود می کشاند و اگر او بتواند یک مرد را از راه به در کند مطمئنا هستند کسان دیگری هم که مرد، برادر و یا

اطرافیان او را از راه به در کنند. ما باید برای هر رفتاری که در جامعه داریم پیامدهای آن را مورد توجه قرار دهیم.

جعفری ادامه داد: چون برخی از مشکلات به هر دلیل منطقی یا غیرمنطقی در جامعه وجود دارد معنای آن نیست که ما به
زندگی خود و هم نوعان خود ظلم کنیم. همانگونه که ما وقتی بالای کوه میرویم و چیزی را فریاد میزنیم انعکاس آن به
خودمان باز میگردد در جامعه هم یکسری از اعمال و رفتار ما بازخوردش به خود ما باز میگردد پس ما نباید به هر بهانهای

دست به رفتارهای نادرست بزنیم.

بیحجابی بهروز بودن و تجدد نیست، معضل است

همچنین حجتالاسلام والمسلمین نصوری، معاون مرکز تخصصی مهدویت در گفتوگو با ایسنا، با بیان اینکه « رفع معضل
بدحجابی در جامعه نیازمند فرهنگسازی است» اظهار کرد: بی حجابی در جامعه ما تبدیل به یک معضل شده است چون نگاه
ریشهای نسبت به این موضوع نبوده است. این نگاه ریشهای باید از مدارس آغاز شود. چقدر متنهای آموزش و پرورش ما

مطالب دینی دارند و بچهها در این مطالب یاد میگیرند که باید حجاب را چگونه رعایت کنند؟

وی یادآور شد: نکته بعدی که در رابطه با معضل حجاب باید به آن پرداخت این است که چقدر متولیان ما در آموزش و پرورش
دینی هستند؟ طبق آماری که داریم خیلی از معلمان کتب دینی ما در آموزش و پرورش به مقوله حجاب اهمیت نمیدهند و

افراد غیر متخصص مباحث دینی را برای دانشآموزان مطرح میکنند.

معاون مرکز تخصصی مهدویت با طرح این پرسش که چقدر دانشآموزان ما با بزرگان دینی در ارتباط هستند و چقدر بزرگان با
دانشآموزان رفت و آمد میکنند؟ گفت: در عرصه حجاب همه پازلها باید درست کنار هم چیده شوند. اگر پازلها درست کنار
هم قرار نگیرد نتیجهاش میشود همین که میبینیم. زنان و دختران جامعه ما فکر میکنند بی حجابی یک هویت جدید و تجدد

به آنها میدهد و با بی حجابی حس به روز بدون به آنها دست میدهد.

نصوری عنوان کرد: اگر بانوان جامعه ما بدانند که بی حجابی هیچ ریشهای در فرهنگ ایرانی و اسلامی ما ندارد طبیعتا آن را کنار
میگذارند. برای رفع معضل حجاب همگی باید با یک همت بلند وارد کار شوند. برای فرهنگ سازی تمام دستگاههای اجرایی و
افراد جامعه باید وارد عمل شوند. اگر ما آموزشهای لازم را به افراد جامعه دادیم و پس از آن الگوی مناسب را نیز در اختیار
آنها قرار دادیم اگر یک سری از افراد به آنها عمل نکردند آن زمان میتوان ارشاد کرد. مقوله برخورد در عرصه حجاب آخرین

مرحله است.

وی تاکید کرد: آنهایی که تریبونها را در دست دارند باید در عرصه حجاب زیبا فهمی، نوفهمی و نوآوری را به جامعه ارائه
بدهند و حیطه و محدوده حجاب را مشخص کنند. کسانی که در امور نشر و رسانه هستند باید وارد عمل شوند. صدا و سیمای
ما وقتی آرایشهای غلیظ را از هنرمندان نشان میدهد و از آنها به عنوان ماکت و مانکن استفاده میکند نباید توقع داشت که
دختر و زن جامعه ما حجابش را رعایت کند. زنان جامعه با خود فکر میکنند که اگر مثل آنها نشوند یعنی عقب افتاده هستند.

معاون مرکز تخصصی مهدویت یادآور شد: پس در عرصه حجاب الگوسازی بسیار مهم است و فرهنگ سازی باید در کنار مباحث
معرفتی قرار بگیرد اگر اینگونه شود خیلی از فسادهای جامعه از بین میرود. در عرصه قوانین حجاب هم قانونگذار و هم متولیان

امر نظارت همگی باید قوانین را به نحو احسن اجرا کنند.

وی ادامه داد: ما چقدر در جامعه فساد داریم. آیا با همه آنها برخورد میشود؟ اگر با مفاسد برخورد نکنیم نشان از آن دارد که
یا قانونی در کشور نیست یا اگر قانون هست در جامعه درست عملیاتی نشده است.

با ترویج سبک زندگی اسلامی نیمی از معضلات اجتماعی حل میشود

حجتالاسلام والمسلمین عبدالرضا سروستانی، مدیر کل تبلیغات اسلامی بوشهر نیز در گفتوگو با ایسنا ، با بیان اینکه «یکی از
موضوعات بسیار مهم در جامعه شناسایی آسیبهای اجتماعی است» اظهار کرد: ما باید آسیبهای اجتماعی را در جامعه

شناسایی کنیم و پس از شناسایی راه حلهایی برای برطرف کردن آن آسیبها ارائه بدهیم.
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وی گفت: یکی از موضوعات حائز اهمیت در رفع ناهنجاریهای اجتماعی این است که سبک زندگی اسلامی باید در جامعه
ترویج پیدا کند. اگر افراد جامعه بر اساس موازین شرعی و دینی و بر اساس تعالیم اسلامی زندگی خود را بنا نهند و مقید به

حدودی که اسلام برای آنها تعیین کرده است باشند نیمی از معضلات اجتماعی حل میشود.

مدیر کل تبلیغات اسلامی بوشهر در ادامه با بیان اینکه «اسلام دینی است که همواره به دنبال ایجاد آرامش برای بشریت
است» تاکید کرد: با ترویج سبک زندگی اسلامی میتوان به یک آرامشی در جامعه رسید و برای ترویج این مقوله ابتدا باید از
خانوادهها فعالیت را آغاز کرد، وقتی خانواده در اجتماع بر اساس باورهای دینی زندگی کند مطمئنا نیمی از مشکلات و معضلات

فرهنگی رفع میشود.

سروستانی یادآور شد: صداوسیما از جمله ارگانها و نهادهای تاثیرگذار در رفع معضلات اجتماعی است، چرا که میتواند با ارائه
برنامههای فرهنگی سبب شود نیمی از مشکلات اجتماعی حل شود. دومین نهادی که پس از خانواده میتواند در رفع معضل
اجتماعی تاثیرگذار باشد آموزش و پرورش است چرا که نسل جوان، نوجوان و کودک ما تا زمانی که بخواهد وارد اجتماع شود،

با نهادی همچون آموزش و پرورش در ارتباط است. ارائه برنامه هدفمند از سوی آموزش و پرورش میتواند مثمرثمر واقع شود.

وی عنوان کرد: پس از آموزش و پرورش دانشگاهها میتوانند با ارائه برنامههای مفید برای دانشجویان که نسل جوان هستند و
قشر تاثیرگذار جامعه محسوب میشوند تاثیر بسزایی در رفع معضل اجتماعی داشته باشند. اگر ما به این سه محور یعنی
خانواده، آموزش و پرورش و دانشگاهها اهمیت بدهیم و برنامههای فرهنگی مفید و ارزشمندی برای آنها ارائه بدهیم مطمئنا

شاهد کاهش ناهنجاریهای اجتماعی خواهیم بود.

مدیر کل تبلیغات اسلامی بوشهر ادامه داد: پس از اینکه ما بر روی تمام مسائل فرهنگی این سه نهاد کار کردیم میتوانیم در
مرحله بعد از تدابیر نهادهای مرتبط با این مسائل،بهره ببریم. این مرحله تدبیر عمومی باید به صورت مستمر و یکسان سازی در

کل کشور باشد و هرگز در این عرصه نباید به صورت جزیرهای عمل کنیم چرا که تاثیر چندان چشمگیری نخواهد داشت.

حل معضل فرهنگی جامعه باید از درون خانوادهها شروع شود

حجتالاسلام والمسلمین سیدرضا اکرمی، نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: اگر میخواهیم معضل فرهنگی در
این مسائل در بدهیم، سپس  اهمیت  آن  به  و  کنیم  آغاز  از درون خانوادهها  را  این موضوع  ابتدا  باید  جامعه حل شود 

دبیرستانها، دانشگاهها و در جامعه و بازارها رونق پیدا کند.

وی عنوان کرد: پدر و مادر فقط نباید به فکر خوراک و پوشاک و جای خواب بچهها باشند بلکه آنها باید با تربیت فرزندان خود
انسان سازی را در جامعه ترویج بدهند و به ابعاد گوناگون و مسائل فکری، فرهنگی و اعتقادی فرزندان خود اهمیت بدهند.
خانه یک کلاس آموزشی و نمایشی برای فرزندان است که باید در آنجا محبت، احترام، تواضع، فروتنی و ایمان و عمل به آنها

را یاد بگیرند.

این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دختر ما وقتی به سن بلوغ میرسد باید از خانواده یاد بگیرد که حجاب
و عفاف چیست و همچنین پسران نیز باید یاد بگیرند که عفت و حیا یک مسألهای است که باید به آن همواره اهمیت بدهند.
اینگونه نباشد آنها هر گونه که دوست دارند در خانه رفتار کنند و محرم و نامحرم برای آنها هیچ معنایی نداشته باشند و وقتی

وارد مدرسه شدند تازه بخواهند این اصول را فرا بگیرند اگر اینگونه باشد دچار مشکل میشویم.

ترویج بعد میبینیم وسیلهای مثل ماهواره که  تاکید کرد: متاسفانه ما در جامعه درس عفاف و حجاب میدهیم  اکرمی 
ناهنجاریها را در خانواده به دنبال دارد در اکثر خانوادهها یافت میشود. خانه، مدرسه، دبیرستان و دانشگاه، جامعه و بازار ما
همگی باید به آنچه که میگویند عمل کنند اگر به آنچه که میگویند عمل نکنند تناقضاتی در جامعه رخ میدهد که این تناقضات

به نفع هیچ فرهنگی نیست.

جامعه روحانیون یکی از ارگانهای تاثیرگذار برای رفع معضلات اجتماعی هستند

حجتالاسلام والمسلمین حسن محمودی، یکی دیگر از کارشناسان مسائل مهدویت در گفتوگو با ایسنا، با بیان اینکه «برای
رفع معضلات اجتماعی باید نهادها و ارگانها به صورت عملی این معضلات را پیگیری کنند» اظهار کرد: یکی از عواملی که سبب

میشود ناهنجاریهای اجتماعی از بین برود کارهای عملی ارگانها و نهادهای تاثیرگذار در جامعه است.
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وی گفت: یکی از این نهادها که میتواند تاثیر بسزایی در رفع معضلات اجتماعی داشته باشد خانواده است و هر فردی برای
کمک به جامعه ابتدا باید از خانواده و اطرافیان خود آغاز کند. اگر اطرافیان ما به گونهای عمل کنند که ترویج دهنده سبک

زندگی اسلامی و دستورات دین اسلام باشند، حتما این رفتار تاثیرش بسیار زیاد است.

این کارشناس مسائل مهدویت عنوان کرد: این که ما بخواهیم دائما با زبان سایرین را ارشاد کنیم شاید خیلی تاثیرگذار نباشد.
بهترین راه برای رفع معضلات اجتماعی عملی کردن دستورات اسلام در جامعه است.

محمودی تاکید کرد: هر فردی ابتدا باید به صورت عملی که در رفتارش نمایان شود برای رفع معضل اجتماعی از خود شروع کند
و پس از آن اگر لازم است به اطرافیان از جمله خانواده و دوستان خود همواره دستورات اسلامی را یادآوری کند. این یادآوری

میتواند سبب شود که اگر فردی در جایی دچار معضل اجتماعی شده است درصدد رفع آن بر آید.

وی گفت: یکی از ارگانها و نهادهایی که میتواند برای رفع معضل اجتماعی تاثیر بسزایی در جامعه داشته باشد جامعه
روحانیون هستند. آنها میتوانند در سخنان خود و با رفتارشان به گونهای عمل کنند که همگی با تبلیغات آنها اسلام را
بشناسند و وقتی ببینند آنها خود به دستورات اسلام عمل میکنند سایر افراد جامعه به تاسی از آنها به دستورات اسلام عمل

میکنند. پس جامعه روحانیت برای رفع معضلات اجتماعی میتواند نقش بسیار مهم و ارزشمندی ایفا کنند.

برای رفع معضل بیحجابی فقط شعار داده میشود

حجتالاسلام والمسلمین محمدصادق کفیل، کارشناس مسائل مهدویت در گفتوگو با ایسنا، با بیان اینکه مسائلی مانند
حجاب و نماز و امثال این موارد جزء موضوعات مهم دین محسوب میشود که باید سرمایهگذاریهایی اساسی در کشور بر روی
آنها صورت بگیرد» اظهار کرد: معضلات فرهنگی که ما در جامعه داریم کم نیست. یکی از همین معضلات، بیحجابی و

بدحجابی است که متاسفانه ما در این مقوله راهکار تربیتی که قرآن به ما ارائه داده است را فراموش کردهایم.

وی عنوان کرد: خداوند برای هر حرکتی از توحید، معاد و امامت کمک میگیرد اما ما برای رفع معضلات فرهنگی این شاخصهها
را فراموش کردهایم. برای رفع معضل بیحجابی باید به سمت خداشناسی و مسائل توحیدی حرکت کنیم. نماز و روزه یکی از
محورهای حضرت حق است. ما اگر بخواهیم بر روی اصول دینی و فرهنگی حرکت کنیم باید قبل از اینکه وارد فروعات دین

شویم به اصول دین بپردازیم.

این کارشناس مسائل مهدویت با بیان اینکه «نیروی انتظامی در مسائل امنیتی همواره موفق بوده است» گفت: متاسفانه هر
سال اردیبهشت ماه که هوا بهتر میشود تا خرداد یک سری طرح را اجرا میکنیم اما پس از آن تمام برنامهریزیها را فراموش
میکنیم. برای حل مسأله حجاب اگر بخواهیم به صورت امنیتی وارد شویم این حرکت اثرگذار نیست. بلکه باعث میشود یک

سری از مسائل بدتر تشدید شود.

کفیل با بیان اینکه «هر سال متاسفانه با ورود برخی از نیروها به این عرصه مسأله حجاب در کشور بدتر تشدید میشود» تاکید
کرد: در رابطه با حل معضل فرهنگی حجاب ارگانهایی همچون صدا و سیما و وزارت ارشاد اسلامی کجا هستند و برای حجاب
چه اقداماتی انجام دادهاند؟ در الفبای صدا و سیما حجاب در کجا قرار دارد؟ چقدر صدا و سیما و ارشاد در این عرصه فعال

بودهاند؟ حوزههای علمیه ما برای رفع معضل بدحجابی در جامعه چقدر برنامه ارائه داده است؟

وی یادآور شد: مشکل ما در بحث حجاب این است که یک مقطعی شعاری وارد این موضوع میشویم ولی پس از آن معضل را
رها میکنیم. جامعه ما برای پذیرش حجاب آماده است ولی ما تاکنون در این عرصه کاری نکردهایم. حجاب را امنیتی کردهایم.

چند نفر را گرفته و پس ازآن آزاد کردهایم. ولی هیچ کار پایهای برای رفع معضل بدحجابی در جامعه نداشتهایم.

این کارشناس مسائل مهدویت در ادامه با بیان اینکه «برای رفع معضل بدحجابی همه مجموعهها باید وارد کار شوند» گفت:
ما ابتدا باید دلیل و ادلههای بدحجابی را در جامعه بررسی کنیم وضع حجاب در کشور ما از همه جا بدتر است. در دنیا، ایران
بیشترین میزان مصرف لوازم آرایشی و مدل آرایشی و زینتی را دارد. در اروپا سرلخت بودن فرهنگ عمومی آنهاست ولی

فرهنگ ایران و انقلاب ما حجاب است.

کفیل ادامه داد: با این همه شهید، انقلاب و جانباز چه شده است که ما در جهان در آرایش و بیحجابی اول شدهایم و حتی به
نوعی در بیحیایی هم پیشرفت میکنیم. وضع کشور ما هر روز در مقوله حجاب بدتر از روز گذشته میشود، چرا؟ چون برای
حجاب برنامه نداشتهایم و این معضل به نوعی دغدغه مدیران ما نبوده است. ما چقدر به دانشآموزان و دانشجویانمان یاد
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دادهایم که وقتی وارد مدرسه و دانشگاه میشوند چه بپوشند و چگونه رفتار کنند؟

وی تصریح کرد: ایران زن با حجاب و متدین بسیار دارد، ولی این وضع حجاب یک کشور انقلابی و اسلامی نیست و دلیل آن
هم این است که به شبهات پاسخ داده نشده است. ما در این عرصه مشکلات را بر گردن ماهواره و ترویج فرهنگ غرب در
جامعه میاندازیم و مگر در کشور عراق که همسایه ماست ماهواره وجود ندارد. ما که میگوییم کمترین میزان تاثیرپذیری را از

فرهنگ غرب داشتهایم پس چرا در مقوله حجاب درصدد رفع مشکل بر نمیآییم؟ و آن را به گردن این گونه موارد میاندازیم.

این کارشناس مسائل مهدویت تاکید کرد: ما در عرصه حجاب فقط شعار و سخنرانی داشتهایم و داد و بیداد به راه انداختهایم که
همه آنها ظاهری بوده است. ما اگر در این عرصه برنامه داشته باشیم خیلی از خانمهای جامعه ما پذیرای حجاب هستند. بنده
بارها وقتی با بانوان صحبت کردهام و دلیلی بدحجابی آنها را پرسیدهام گفتهاند چون تابع جمع هستند و جامعه این گونه

است آنها هم بیحجاب شدهاند یعنی جو کشور ما تمایل به بیحجابی پیدا کرده است که این جو باید درمان شود.

کفیل گفت: چه بسا حتی در مواردی میتوانیم بگوییم صدا و سیما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مروج فرهنگ غرب در
جامعه هستند و به نوعی آنها اندیشه و فرهنگ اسلامی را در جامعه ترویج نمیدهند. چقدر سازمان تبلیغات و ستادهای نماز
جمعه ما مروج فرهنگ اسلامی بوده است. اینکه صرفا بخواهیم شعاری وارد شویم راه به جایی نمیبریم. باید به صورت اساسی

معضلات فرهنگی را رفع کنیم.
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